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Tanácskozik a békeerik 
világkongresszusa 

A legidőszerűbb világpolitikai 
kérdésekkel foglalkozik a békefórum 

14 bizottsága 
' Szombaton reggel plenáris 
üléssel folytatta munkáját a 
békeerők moszkvai világ-
•kongresszusa. A tanácskozá-
son felváltva elnökölt Hertta 
Kuusinen és EJeonora Rom-
berg. Az ülés elnökségében 
'foglajt helyet Nagy Mária, 
az MSZBT főtitkára, a ma-
gyar küldöttség tagja. 

A kongresszus résztvevői 
először a közel-keleti hely-
zettel foglalkoztak. Az első 
felszólaló Khalcd Mohieddin, 
az Egyiptomi Béketanács ve-
zetője volt. Felhívta a figyel-
met Izrael tűzsziinetsértései-

're, majd köszönetet mondott 
a Szovjetunió által az arab 
népeknek nyújtott segítségért 
és. méltatta Leonyid Brezs-
nyev pénteki beszédét. 

Maurice Salibi, a szíriai 
haladó front képviselője fel-
szólalásában drámai szavak-
kal ecsetelte az Izraeliek 
Damaszkuszban véghezvitt 
pusztításait. Hangsúlyozta, 
hogy az -arabok visszaver-
ték Izrael legutóbbi támadá-
sát és köszönetet mondott a 
Szovjetunió segítségéért. Mél-
tatta, hogy egyre több afrikai 
ország szakítja meg diplomá-
ciai kapcsolatait Izraellel. 

Avi Saula, az izraeli bé-
keszerető erők képviselője 
sürgette, hogy minél előbb 
érjen véget a vérontás a 
Közel-Keleten. Véget kell 
vetni az izraeli agresszió-
nak és maradéktalanul vég-
re kell hajtani az ENSZ ha-
tározatait — mondotta. 

Tullio Vecchietti, az 
Olasz Kommunista Pár t Po-
litikai Bizottságának tagja 
megállapította, hogy Izrael 
kihívó magatartást tanúsít, 
és nem teljesíti az ENSZ ha-
tározatait. Méltatta a béke-
kongresszus közel-keleti bi-

zottsága előtt fekvő doku-
mentumtervezetet, amelyet 
az ú j helyzetnek megfelelő 
kezdeményezésekkel kell ki-
bővíteni. 

Ezt követően McBride, a 
békefórum nemzetközi elő-
készítő bizottságának alelnö-
ke bejelentette, hogy üdvö-
zölte a békekongresszust 
Ceausescu. az RKP főtitkára, 
a román államtanács elnöke, 
valamint Senghor, szenegáli 
köztársasági elnök. 

Romesh Chandra, a béke-
kongresszus összekötő bi-
zottságának elnöke, ismertet-
te a kongresszus' összekötő 
bizottságának péntek esti 
ülésén kidolgozott javaslatát, 
amely szerint a békefórum 
bizottságainak ülései szom-
baton délután kezdődnek 
meg, és hétfő délig tartanak. 

A békeerők moszkvai kong-
resszusa szombaton délután 
bizottságokban folytatta 
munkáját. A békefórum 14 
bizottsága korunk legidő-

szerűbb világpolitikai kér-
déseivel foglalkozik. 

A kongresszus 1. számú bi-
zottsága, amely a békés egy-
más mellett élésnek, és a 
nemzetközi biztonságnak 
szenteli tevékenységét, Jo-
zef Cyrankiewieznek, a len-
gyel békebizottság vezetőjé-
nek elnökletével tartott ülést. 
A tanácskozás elnökségében 
foglalt helyet Pethő Tibor, az 
OBT alelnöke is. 

A 3. számú, a közel-keleti 
helyzettel foglalkozó bizott-
ságban szombaton felszólalt 
dr. Káldy Zoltán evangéli-
kus püspök. Többek között 
beszámolt a palesztinai me-
nekülttáborokban szerzett 
tapasztalatairól. Üdvözölte a 
szovjet—amerikai tűzszüneti 
javaslatot és követelte az iz-
raeli csapatoknak a megszállt 
területekről való kivonását. 
Rudnyánszky István újság-
írót beválasztották a testület 
záródokumentumát előké-
szítő szerkesztő bizottságba. 

A földkéreg 
Moszkvában Kelet-Európa 

területét ábrázoló térkép je-
lent meg a földkéreg függő-
leges mozgásairól. A föld-
kéreg mozgásának térképe 
a szocialista országok tudó-
sainak együttműködésével 
készült. 

A tudósok a térképen be-
jelölték az emelkedő és a 
süllyedő területeket, és ada-

Elulazott Szegedről 
az odesszai 

pártküldöttség 
Gazdagodott a testvéri barétság 

Tegnap, szombaton dél-
előtt Odessza négytagú párt-
küldöttsége, amely Borisz 
Fjodorovics Szolodun, az 
UKP Odessza városi bizott-
sága titkárának vezetésével 
látogatott Szegedre, dr. Var-
ga Dezsőnek, az MSZMP 
Szeged városi bizottsága tit-
kárának és Berta Istvánnak, 
a pártbizottság osztályveze-
tőjének kíséretében a Komp-
lett Ruházati Vállalat köz-
pontját kereste feL A vál-
lalatnál Telkes György igaz-
gató köszöntötte a vendége-
ket. ö és még négy vállalat, 
illetve szövetkezet vezetői 
tájékoztatták a látogatókat 
munkájukról, a város keres-
kedelmi ellátásáról. Csikós 
János igazgatóhelyettes, a 
szegedi ÉLIKER, Dómján 
József igazgató elnök a Sze-
ged és Vidéke ÁFÉSZ, dr. 
Marsi Zoltán igazgató a 
Centrum Áruház, dr. Kri-

ván Lajos igazgatóhelyettes 
pedig a Delta Kereskedelmi 
Vállalat tevékenységéről 
adott képet a szovjet test-
vérváros küldötteinek. 

A beszélgetés után a lá-
togatók megtekintették a 
vállalatok, illetve a szövet-
kezet néhány üzletét, elisme-
rően nyilatkoztak a látottak-
ról. 

Odessza delegációját öt-
napig tartó szegedi program-
jának befejezése után teg-
nap délután Sipos Géza, az 
MSZMP Szeged városi bi-
zottságának első titkára bú-
csúztatta A küldöttek meg-
köszönték a szívélyes ven-
déglátást. s még tegnap to-
vábbutaztak Budapestre. 
Ezzel testvérvárosunk párt-
küldöttségének igen eredmé-
nyes, a két város baráti, sok-
oldalú kapcsolataínak fej-
lesztését elősegítő szegedi lá-
togatása végeiért 

tokát közöltek a földkéreg 
mozgásának sebességéről. 
Megállapítható, hogy az 
orosz hátság nyugati oldala 
2—4 milliméterrel emelke-
dik évenként, a keleti pedig 
süllyed. Emelkedik Karélia 
és Ukrajna is, sőt a Nagy 
Kaukázus tengelye is felfelé 
törekszik (12 milliméterrel 
évenként). 

A tudósok arra a követ-
keztetésre jutottak, hogy a 
vertikális mozgás megegye-
zik a föld mélyén lezajló 
folyamatokról kialakult tu-
dományos elképzelésekkel. 
Megállapították, hogy a leg-
aktívabb és a legegyenlőtle-
nebb mozgások a vulkánikus 
körzetekben tapasztalhatók. 

A földkéreg mozgása nem-
csak a föld mélyében lezaj-
ló természetes folyamatok 
eredménye. Nagymértékű 
mozgást idéz elő az ember 
aktív tevékenysége is: váro-
sok építése, ásványok kiter-
melése, víztárolók stb. épí-
tése. így például az épüle-
tek súlya nyomja lefelé 
Moszkva, Tallin és más vá-
rosok területét. (MTI) 

lói halad a posta-
palota építése 

Talán nem látványos, de 
eredményes munkával épül 
Szegeden az ú j postapalota, 
a Lenin körút, a Kossuth 
Lajos sugárút és a Püspök 
utca által határolt területen. 
A munka üteméről szólva, 
megelégedését fejezte ki Ko-
pasz Flórián, a Szegedi Pos-
taigazgatóság fejlesztési 
igazgatóhelyettese, és arról 
tájékoztatott, hogy a jelen-
legi munkatempóval meg 
van elégedve a DÉLÉP is, a 
postapalota építője. Szinte 
állványerdő veszi körül a 
már meglevő épületrészt, s 
magasodnak egymásra az 
emeletek. Már a negyedik 
szintnél tartanak. A sínen 
futó daru mind magasabb-
ra emeli az előre gyártott 
elemeket. Az ú j postaépület-
ből elsőként a műszaki 
szárny készül el, amelyet kö-
vet a szintén többszintes iro-
daépület. A szerződés sze-
rint a műszaki szárny építé-
sét 1974. április 30-ig befe-
jezik hogy a technológiai 
szereléshez hozzákezdhessen 
a Beloiannisz Híradástech-
nikai Gyár. 

Kopasz Flórián arról is 
tájékoztatott, hogy 1975. de-
cember 31-én megszólalnak 

Magyar—angol 

Dr, ajtsi Miklós és Peter Walker zárótárgyaiásai 
Dr. Ajtai Miklós, a Mi-

nisztertanács elnökhelyettese 
és Peter, Walker angol ke-
reskedelem- és iparügyi 
csúcsminiszter v szombaton 
tartotta zárómegbeszélését 
a Parlamentben. Áttekintet-

ték a budapesti tárgyalások 
eredményeit, s egyetértenek 
abban, hogy mindkét ország 
számára hasznos a gazdasá-
gi kapcsolatok továbbfej-
lesztése. Különösen az ipa-
ri kooperáció bővítését tart-
ják hasznosnak. 

majd azok az ú j telefonál-
lomások Szegeden, amelye-
ket akkorra bekötnek az ú j 
központba. A műszaki be-
rendezések szerelésével 
ugyanis akkora lesznek 
kész. Ezt szerződésben vál-
lalta a Beloiannisz Híradás-
technikai Gyár. Hogy hány 
telefonelőfizető lesz akkor-
ra? Most 6 ezren felüli az 
előfizetők száma. Hatvan 
százaléka közület, 40 száza-
léka egyéni. A telefonra vá-
rók száma ma mintegy két-
ezer. Az ú j telefonközpont 
elkészültével a várakozók te-
lefonhoz juthatnak. 

A Crossbar-rendszerű 
központnak, amely majd ná-
lunk is lesz, elvileg nincs 
felső határa, ami bővítését, 
befogadóképességét illeti. 
Ennek a rendszerű központ-
nak ugyanis az az előnye, 
hogy kisebb mellékközpon-
tok építhetők hozzá folya-
matosan, ahogy az igény kí-
vánja. Állomásgazdálkodás 
viszont akkor is lesz, ha az 
ú j központ megépüL 

Közel mégegyszer annyi 
állomással indul majd az ú j 
telefonközpont, mint ameny-
nyi jelenleg van Szegeden, 
vagyis 6 ezer iker és 5 ezer 
szóló vonallal kezdi meg 
munkáját. 1975. december 
végén a Szegedi Postaigaz-
gatóság ú j központja. Emel-
lé jön még két mellékköz-
pont, egy a Dorozsmai úton, 
amely a nyugati iparvidéket 
és Kiskundorozsmát szolgál-
ja 400 vonallal, egy másik 400 
vonalas mellékközpont pedig 
Algyőn épül, amelynek ki-
vitelezője a Hódmezővásár-
helyi MEZŐGÉP. 

Az ú j telefonközpont épí-
tésével egyidöben, illetve azt 
már megelőzően, kiépítette a 
posta a város alatt a kor-
szerű kábelhálózatot, s en-
nek a munkának a 80 szá-
zalékával el is készültek. A 
postának ez a munkája 65 
milliós beruházás, amely 

része az ú j postapalota épí-
tési költségeinek, műszaki 
berendezéseinek. A teljes 
beruházás összege — az épü-
letre 200, a műszaki beren-
dezésre 240 millió — mint-; 
egy 500 millió forint. 

Az építéssel egyidöben 
nagyszabású hálózatkutatást 
végez a posta Szegeden, hogy 
az igények és felmérések 
szerint hová és meddig ter-
vezzék és vigyék a hálózat 
végét. Ez a munka azért 
szükséges, hogy részben 
megelőzzék önmagukat, 
másrészt költségeket taka-
rítsanak meg. A telefonra 
várók igényeit ugyanis an-
nak idején a jelentkezési 
sorrendben elégítik majd ki. 
A postának ugyanis már ma 
tudnia kell azokról a tele-
fonigénylőkről, akik .1975 
után kérnek állomást, ké-
szüléket. Éppen ezért az ak-
kori igényeket tanácsos már 
most bejelenteni, hogy azok-
ról a posta tudjon, számon-
tartsa a tervezésnél. 

Az országban ma mintegy 
80 város, illetve község ren-
delkezik közvetlen távhívás-; 
sal, tartozik a távhívó-rend-
szerbe. Szeged ebből eddig 
azért maradt ki, mert a 
már korszerűtlenné iái:, ré-
gi telefonközpont erre alkal-
matlan. Szeged abban a pil-
lanatban tartozik majd az 
országos távhívó-rendszerbe, 
amikor átadják az úi tele-
fonközpontot. Akkortól 
kezdve bárki bármikor köz-
vetlenül a lakásáról hívhat 
olyan vidéki állomásokat, 
amelyek a távhívó-rendszer-
be tartoznak. Addig viszont 
türelemmel kell lennünk a 
napi egyszerű telefonhívá-
sokkal is. hiszen megesik — 
a túlzsúfoltság miatt, —; 
hogy hosszú percekig, fél-
órákig kell várni, amíg a 
szabad vonal búgó hangja 
jelentkezik, és tárcsázhatjuk 
a kívánt számokat. 

L. E. 


